



Customs Policy No. (3) of 2020

Policy name: The Free Zone Procedures

### Policy details:

In accordance with the provisions of Chapter IV (Free Zones and Duty-Free Shops) of the GCC Common Customs Law, and in an endeavour to achieve the strategic goals of RAK Customs Department and support trade at the free zones with the aim of attracting the investors and raising the economy of Ras Al Khaimah, it has been decided to update the Customs Policy No. (2) of 2016 and for the Policy herein to include the following procedures:

- Production Cost Calculation system
- Armored and modified vehicles
- Entry and exit of construction materials and equipment
- Handling rented equipment and machinery
- Handling defective 'rejected' goods and materials
- Handling consumables
- Storing goods of GCC and Arab States origin
- Removal of waste, damaged goods and scrap
- Internal transfer between the free zone companies

#### Article (1)

# (Terms and definitions)

The following words and terms, wherever mentioned throughout this Policy, shall have the meanings hereby assigned for, unless the context otherwise requires:

**Free zone**: means a part of the state's territories in which commercial or industrial activities are exercised under the repsective laws of that state. Any goods entering that zone are considered to be outside the customs zone and shall not be subject to the usual customs control and procedures.

27





Warehouse: means the place or facility wherein the goods are deposited under supervision of the Administration free of customs duties (taxes) according to the provisions of the GCC Common Customs Law.

**Origin of the goods**: means the producing country, whether these goods are natural resources, agricultural crops or animal or industrial products.

**Customs Office**: means the sector, designated by the Minister, at each seaport, airport, and land port or at any other place where there is a branch office of the Administration authorized to complete all or some of the customs procedures.

**Customs taxes (duties)**: means the amounts levied on the goods according to the provisions of the GCC Common Customs Law.

Types of goods: means the description mentioned in the customs tariff nomenclature.

Military exemptions: Imports for all sectors of the military forces and internal security forces, such as ammunitions, arms, equipment, military means of transport and parts thereof and any other materials, shall be exempted from customs taxes (duties) by a resolition of the Council of Ministers or the authorized authority in each State.

**Diplomatic exemptions**: Imports of the diplomatic corps, consulates, international organizations and the members of the diplomatic and consular corps accredited by the government shall be exempted from customs taxes (duties) on reciprocity basis according to the international agreements, laws and orders in force.

#### Article (2)

## (Production Cost Calculaton system)

As per the following requirements, the customs taxes (duties) shall be levied on the production cost value of the others' goods, which are not owned by the free zone companies and are admitted therein for the purpose of processing, modifying, cutting and painting when these goods are returned back to the local market company (non-free zone) owner:

# Registration mechanism for the Production Cost Calculation system:

- The industrial company located inside the free zone shall submit an application for registering in the Production Cost Calculation system.
- The local customs center shall submit a report after visiting the company to check whether the activity stated in the license is in conformity with the field activity of the company.







 The Director General shall grant his approval for the industrial company to be registered in the Production Cost Calculation system.

## Application mechanism for the Production Cost Calculation system:

- The form for approval of the Production Cost Calculation relating to each invoice or agreement contract, along with the invoice or the agreement contract between the industrial company located inside the free zone and the local market company, shall be completed and submitted to the local customs center when the shipment is admitted into the free zone.
- The Production Cost Calculation form shall be approved by the manager of the local customs center after the necessary audit.
- The customs entry and exit declarations shall be made for the shipments using the production cost stated in the agreement contract.

## Application controls of the Production Cost system:

- The shipment must be removed as per the agreement stated in the invoice or the agreement contract provided that the period of each contract shall not exceed 6 months.
- Imported goods for which the customs taxes (duties) have not been paid must be detailed on the Production Cost Calculation form and the normal applicable customs taxes (duties) on these goods must be paid.
- The industrial company must provide the actual production cost and not a percentage. If the
  provided production cost seems to be meagre or substandard, the customs office has the right
  to request the production cost to be revised.
- 4. The company shall be registered in the Production Cost Calculation system for two years and a fee of AED 200 shall be collected.
- The local customs center shall regularly audit the industrial companies approved within the Production Cost Calculation system.
- 6. If the local customs center have suspicion that the company has breached the production cost controls for any of the submitted contracts, a customs offence shall be applied to the siezure case as per the Customs Offences manual, and the company registration in the Production Cost calcualtion system shall be stopped.







### Article (3)

#### (Armored and modified vehicles)

In order to facilitate the movements for companies with armored vehicle activity at the free zones, it has been decided to apply the following procedures:

# Procedures for vehicles registered in the UAE (the military forces and diplomatic corps):

- The vehicles of the military forces and diplomatic corps, which are registered in the UAE, shall
  be allowed to enter for the purposes of armoring and modification with the armored vehicles
  companies in the free zone immediately as these vehicles arrive at the local customs center.
- The customs clearance procedures must be finalized within 5 working days as from the date of entry of the vehicles. The required documents, including the numbers and marks of the vehicles along with the required approvals and permits, must be attached.
- 3. The customs taxes (duties) shall be levied on the service value agreed in the contact between the company and the competent entity, if no customs exemption is available.
- 4. The free zone armored and modified vehicles service charge of AED 200 shall be collected.

## Procedures for unregistered vehicles:

- The normal customs clearance procedures shall apply at entry and exit after the required documents, permits and approval are provided.
- 2. When the vehicle exits the free zone, the customs taxes (duties) shall be levied on the vehicle value after being armored if no customs exemption is available.
- 3. The customs taxes (duties) shall be levied on the vehicle modification value when the administrative approval is obtained.
- 4. The free zone armored and modified vehicles service charge of AED 200 shall be collected.

## Article (4)

# (Entry and exit of construction materials and equipment)

In order to faciliate the entry and exit of the construction materials and equipment for the free zone companies, it has been decided to implement the following procedures:

 Construction materials and equipment received from the local market under invoices and contracts made and entered by the factory shall be allowed to enter to these companies and factories under the dutiable gate pass procedure.





- Construction materials and equipment imported from outside the UAE, for which the customs
  taxes (duties) have been paid under customs declarations issued by the first point of entry in the
  UAE, shall be allowed to enter to these factories under the dutiable gate pass procedure.
- 3. These construction materials and equipment shall be dealt with under the GCC Common Customs Law and if the companies and factories are requiring to remove the same equipment, a copy of the dutiable gate pass issued at the time of entry must be presented.
- If any company or factory breaches the provisions or has attempted to admit any other goods
  using the Construction Materials and Goods procedure, the company shall be penalized
  according to the GCC Common Customs Law.

### Article (5)

## (Rented equipment and machinery)

## Equipment and machinery rented for a period of time less than 30 days:

Rented equipment and machinery admitted into the free zones from the local markets in order to be used in the production processes, i.e. cutting, maintenance, for a period of time less than 30 days, the following customs procedures shall be applied:

- A request for admitting the rented equipment and machinery into the free zone shall be submitted by the free zone company. The request must detail the specifications, marks and numbers registered, and a valid contract must be submitted along with the documents required for the purposes of admitting such equipment and machinery into the free zones.
- 2. The rented equipment and machinery shall be inspected and examined by the customs operations staff.
- A dutiable gate pass shall be issued in order to admit the rented equipment and machinery into the free zone. The gate pass must incorporate the marks, registered numbers and rental period as per the rental contract.
- 4. When the rented equipment and machinery are removed out of the free zone, the company must submit a copy of the entry documents to the customs operations staff for the purposes of customs inspection and conformity of marks and registered numbers.







## Equipment and machinery rented for a period of time more than 30 days:

Rented equipment and machinery admitted into the free zones from the local markets in order to be used in the production processes, i.e. cutting, maintenance, for a period of time more than 30 days, the following customs procedures shall be applied:

- A request for admitting the rented equipment and machinery into the free zone shall be submitted by the free zone company. The request must detail the specifications, marks and numbers registered, and a valid contract must be submitted along with the documents required for the purposes of admitting such equipment and machinery into the free zones.
- 2. The rented equipment and machinery shall be inspected and examined by the customs operations staff.
- An inspection and examination report shall be made with the description and numbers of the rented equipement and machinery along with marks and registered numbers thereof.
- 4. A cutoms declaration for admitting the rented equipment and machinery into the free zone shall be issued with the value of the rental contract. The marks, registered number, rental period as per the rental contract must be detailed in the Marks and Numbers field of the customs declaration.
- 5. When the rented equipment and machinery are removed out of the free zone, a customs declaration shall be made and the customs taxes (duties) shall be levied on the value of the rental contract. A copy of the entry documents must be submitted to the customs operations staff for the purposes of customs inspection and conformity of marks and registered numbers

### Article (6)

# (Defective 'rejected' goods and marterials)

Goods, materials and equipment, which are received from the local market suppliers and are found to be unfit, unsuitable or broken, or are rejected for any other reason and have to be returned to the supplier, must be returned within one month from the date of admission into the free zone without paying the customs taxes (duties). A copy of the customs documents issued for the same goods, materials and equipment when they have been admitted into the free zone, along with a letter from the company to explain the case, must be submitted.







### Article (7)

### (Consumables)

For goods, items and equipment that are delivered from suppliers in the local market and entered to a free zone company, but do not form part of the company's production lines (stationeries, cleaning tools, safety and security tools, clothes, drinks and food, electronics) and are within the scope of use for that company, a dutiable gate pass shall be issued, provided that such items must be of no commercial nature and are commensurate with the company's human resources, requirements, activity and license.

#### Article (8)

### (Storing goods of GCC or Arab States origin)

The free zone commercial companies storing goods of GCC or Arab States origin shall be exempted when removing such goods out of the free zone to the local market as per the following requirements: -

# The mechanism for registering companies in the exemption system for goods of GCC and Arab States origin stored inside the free zone:

- 1. A registration application shall be submitted by the free zone commercial company in order to exempt the goods of GCC and Arab States origin stored in the free zone.
- 2. The local customs center shall submit a report after visiting the company in order to verify that the activity in the company's license is in conformity with its field activity.
- 3. The Director General shall approve the commercial company to receive the exemption for its goods of GCC and Arab States origin.

# Application mechanism for exempting goods of GCC and Arab States when removed from the free zone for approved companies:

- An exempt customs declaration shall be made when the shipment is removed from the free zone by submitting the required documents along with a copy of the documents relating to the admission into the free zones.
- 2. A service charge of AED 5 per tonne shall be levied.

# Exemption controls for goods of GCC and Arab States origin stored by the approved companies when removed out of the free zone: -

The company have to be registered in the exemption system for goods of GCC and Arab States
origin and fee of AED200 shall be collected.







- The goods to be removed must be the exact same goods, without being processed or changed with the same customs tariff at the time of admission and time of removal from the free zone.
- 3. Company whose activity is bulk materals of GCC and Arab States origin shall be included.
- 4. Companies whose activity is merely storing then removing goods of GCC and Arab States origin to the local market shall be included.
- 5. Certificate of origin or origin indication proof must be submitted.
- 6. Such goods or materials must not be of those listed within the customs tariff lists associated with any other customs laws or procedures (i.e. materials stipulated in the anti-dumping law)
- 7. The adminstrative approval shall be withdrawn if any customs offence is registered against the company duting the customs clearance of the shipments.

### 'Article (9)

## (Waste, damaged goods and scrap)

Waste and damaged, unusable or expired goods shall be handled as per the following cases:

# Waste and damaged goods directly delivered to the Waste Management Authority of the Public Services Department shall be handled as per the following cases:

- 1. An application must be submitted by the free zone company for removal of the waste, damaged goods and scrap along with the necessary permit from the Waste Management Authority.
- 2. The shipment shall be inspected and examined by the customs operations staff.
- 3. A dutiable gate pass shall be issued for the shipment.
- 4. The shipment must be escorted (for shipments of high customs value or dangerous materials).
- Proof of the shipment delivery to the Waste management Authority (payment and delivery receipt) must be sumbitted by the company within two working days.

For waste, damaged goods and scrap sold to the recycling companies, normal customs clearance procedures shall be applied.

## Article (10)

# (Internal transfer between the free zone companies)

This procedure shall be applied to any shipments sold/bought by and between any free zone companies located inside one free zone, provided that the initial approval is obtained from the local customs center to the internal transfer in accordance with the following procedures:







## Documents required:

- The original and detailed invoice of the items along with the correct HS codes thereof. The
  invoice must be stampted by both the seller and the buyer.
- 2. A copy the customs declaration documenting the admission of the goods into the free zone from the selling company.

## The customs clearance procedures:

- 1. An exempt Import declaration of the shipment details shall be issued to the selling companies
- 2. An export declaration or re-export declaration, depending on the origin of the goods, shall be issued to the buying company.
- The inspection procedures for the customs release purposes shall be completed by the operations staff.

This Policy shall come into force as from 6<sup>th</sup> September 2020 and Customs Policy No. (2) of 2016 shall be cancelled.

For information and necessary action as required;

Dr. Mohammed Abdullah Al Mehrezi

Director General





الرقم: م ر2020/3/18/ 88 8 6 التاريخ: 1 سبتمبر 2020

# سياسة جمركية رقم (3) لسنة 2020 اسم السياسة: إجراءات المناطق الحرة

#### تفاصيل السياسة:

استناداً لأحكام الفصل الرابع ( المناطق الحرة والأسواق الحرة ) من قانون الجمارك الموحد وسعياً لتحقيق الأهداف الإستراتيجية لدائرة جمارك رأس الخيمة ودعم التجارة في المناطق الحرة لجذب المستثمرين ورفع إقتصاد إمارة رأس الخيمة، فقد تقرر تحديث السياسة الجمركية رقم (2) لسنة 2016 و تشمل السياسة الإجراءات التالية:

- نظام إحتساب تكلفة الإنتاج.
  - تصفيح و تعديل السيارات.
- إدخال و إخراج المواد و المعدات الإنشائية.
  - التعامل مع المعدات والآليات المستأجره.
- التعامل مع البضاعة والمواد المعيبة (المرتجعة).
  - التعامل مع المواد الإستهلاكية.
- تخزين البضائع ذات منشأ دول مجلس التعاول أو دول عربية.
  - إخراج المخلفات والبضائع التالفة والسكراب.
    - التحويل الداخلي بين شركات المناطق الحرة.

#### المادة (1)

## (المصطلحات والتعاريف)

يكون للكلمات و العبارات التالية حيثما وردت في هذه السياسة المعاني الموضحة أمام كل منهما ما لم يقتض السياق معنى آخر:

المنطقة الحرة: جزء من أراضي الدولة تمارس فيه الأعمال التجارية أو الصناعية بموجب الأنظمة الخاصة بها، وتعد أي بضاعة داخلة إليها خارج المنطقة الجمركية، ولا تخضع تلك البضائع للإجراءات الجمركية المعتادة.







المستودع: المكان أو البناء الذي تودع فيه البضائع تحت إشراف الإدارة في وضع معلق للضرائب "الرسوم" الجمركية وفق أحكام نظام قانون الجمارك الموحد لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية.

منشأ البضاعة: هو بلد إنتاجها سواء أكانت من الثروات الطبيعية أم المحصولات الزراعية أم الحيوانية أم المنتجات الصناعية.

الدائرة الجمركية: النطاق الذي يحدده الوزير في كل ميناء بحري أو جوي أو بري أو في مكان آخر يوجد فيه مركز للإدارة يرخص فيه بإتمام كل الإجراءات الجمركية أو بعضها.

الضربية "الرسوم" الجمركية: هي المبالغ التي تحصل على البضائع وفق أحكام نظام قانون الجمارك الموحد لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية.

نوع البضاعة: التسمية الواردة في جدول التعرفة الجمركية.

الإعفاءات العسكرية: يعفى من الضرائب "الرسوم" الجمركية ما يستورد للقوات المسلحة وقوى الأمن الداخلي بجميع قطاعاتها من ذخائر و أسلحة و تجهيزات و وسائط نقل عسكرية وقطعها وأي مادة أخرى بقرار من مجلس الوزراء أو من الجهة المخولة بذلك في كل دولة.

الإعفاءات الدبلوماسية: يعنى من الضرائب "الرسوم" الجمركية بشرط المعاملة بالمثل مايرد للهيئات الدبلوماسية والقنصلية والمنظمات الدولية و رؤساء وأعضاء السلكين الدبلوماسي و القنصلي المعتمدين لدى الدولة، وذلك وفق الاتفاقيات الدولية و القوانين و القرارات النافذة.

#### المادة (2)

## (نظام إحتساب تكلفة الإنتاج)

يتم تحصيل الضربة الجمركية لقيمة تكلفة الإنتاج على بضاعة الغير التي لا تملكها شركات المناطق الحرة والتي يتم إيداعها بغرض (المعالجة، التعديل، التقطيع، الصبغ) عند إعادتها إلى الشركة المحلية مالكة البضاعة وفق المتطلبات التالية:

## آلية التسجيل في نظام إحتساب تكلفة الإنتاج:

- 1. تقديم طلب من الشركة الصناعية في المنطقة الحرة لتسجيلها في نظام إحتساب تكلفة الإنتاج.
- رفع تقرير من المركز الجمركي بعد زيارة الشركة للتأكد من مدى توافق نشاط الرخصة مع النشاط الميداني للشركة.
  - اعتماد المدير العام للشركة الصناعية لتسجيلها في نظام احتساب تكلفة الإنتاج.







## آلية تطبيق نظام إحتساب تكلفة الإنتاج:

- 1. تعبئة نموذج الموافقة على إحتساب تكلفة الإنتاج الخاصة بكل فاتورة أو عقد الاتفاق للمركز الجمركي مع إرفاق نسخة من الفاتورة أو عقد الإتفاق بين الشركة الصناعية الواقعة في المنطقة الحرة و الشركة المحلية عند إدخال الشحنة.
  - 2. اعتماد نموذج إحتساب تكلفة الإنتاج من قبل مدير المركز الجمركي بعد التدقيق علها.
  - 3. يتم إعداد بيانات الإيداع والإخراج الجمركية للشحنات بقيمة تكلفة الإنتاج في عقد الاتفاق.

## ضوابط تطبيق نظام تكلفة الإنتاج:

- 1. يشترط خروج الشحنة حسب الاتفاق الموضح في الفاتورة أو عقد الاتفاق على أن لا تتجاوز مدة 6 أشهر لكل عقد.
- المواد المستوردة التي لم تدفع عنها الضريبة الجمركية، فيجب توضيحها في نموذج إحتساب تكلفة الإنتاج مع تحصيل الضربية الجمركية الاعتيادية عليها.
- 3. يجب على الشركة الصناعية تقديم تكلفة الإنتاج الفعلية وليست النسبة المئوية، فإن بدت تكلفة الإنتاج ضئيلة أو دون المستوى، فلدائرة الجمركية طلب مراجعة تكلفة الإنتاج المقدمة.
  - 4. يتم تسجيل الشركة في نظام إحتساب تكلفة الإنتاج لمدة سنتين مع إستيفاء رسم 200 درهم.
  - 5. يتم تدقيق المركز الجمركي بشكل دوري على الشركات الصناعية المعتمدة في نظام إحتساب تكلفة الإنتاج.
- 6. إذا تم الاشتباه من قبل المركز الجمركي بإخلال الشركة لضوابط تكلفة الإنتاج في عقد من العقود المقدمة يتم تطبيق مخالفة جمركية حسب دليل المخالفات الجمركية على حالة الضبط ويتم إيقاف تسجيل الشركة في نظام إحتساب تكلفة الإنتاج.

#### المادة (3)

# (تصفيح وتعديل السيارات)

تسهيلاً لحركة الشركات ذات نشاط التصفيح في المناطق الحرة تقرر تطبيق الاجراءات التالية:

## إجراءات السيارات المسجلة (القوات المسلحة والهيئات الدبلوماسية) في الدولة:

- يتم السماح بدخول سيارات القوات المسلحة والهيئات الدبلوماسية والمسجلة في الدولة لأغراض التصفيح والتعديل لدى شركات التصفيح في المناطق الحرة فور وصولها للمركز الجمركي.
- الإلتزام بإنهاء إجراءات التخليص الجمركي للدخول خلال 5 أيام عمل من دخول السيارات مع ضرورة إرفاق المستندات المطلوبة تشمل الأرقام والعلامات الخاصة بالسيارات والموافقات والتصاريح اللازمة.
- 3. يتم تحصيل الضرببة الجمركية على القيمة الخدمية المتفق عليها في العقد بين الشركة والجهه المعنية في حالة عدم توفر الإعفاء الجمركي.
  - 4. التأكد من تحصيل رسم تعديل / تصفيح السيارات (200 درهم).







### إجراءات السيارات الغير مسجلة:

- تطبق إجراءات التخليص الجمركي الإعتيادية في الدخول والخروج بعد توفير المستندات والتصاريح والموافقات المطلوبة.
- عند خروج السيارات من المنطقة الحرة يتم تحصيل الضربة الجمركية على قيمة السيارة بعد التصفيح في حالة عدم توفر الإعفاء الجمركي.
  - 3. يتم تحصيل الضرببة الجمركية على قيمة تعديل السيارة في حين تم الحصول على الموافقة الإدارية.
    - 4. التأكد من تحصيل رسم تعديل / تصفيح السيارات (200 درهم).

#### المادة (4)

### (إدخال و إخراج المواد والمعدات الإنشائية)

لتسهيل إدخال وإخراج المواد والمعدات الإنشائية لشركات المناطق الحرة تقرر تطبيق الاجراءات التالية:

- المواد ومعدات الإنشاء الواردة من السوق المحلي وتبين ذلك بموجب الفواتير والعقود المبرمة بين المصنع يتم إدخالها إلى تلك الشركات والمصانع بموجب إجراء (تصاريح دخول/ خروج) مرسم.
- المواد ومعدات الإنشاء الواردة من خارج الدولة وتبين أنها مدفوعة الضريبة الجمركية بموجب البيانات الجمركية من نقطة الدخول الأولى يتم إدخالها الى تلك المصانع بموجب إجراء (تصاريح دخول/خروج) مرسم.
- 3. يتم التعامل مع تلك المواد ومعدات الإنشاء وفق قانون الجمارك الموحد وفي حالة رغبة الشركات والمصانع بإخراج المعدات يجب إبراز نسخة من (تصاريح دخول /خروج) مرسم.
- 4. في حالة قيام الشركات والمصانع بمخالفة البنود أو محاولة إدخال أي بضاعة تحت بند الإنشاء سيتم معاقبتها وفق قانون الجمارك الموحد.

#### المادة (5)

## (المعدات والآليات المستأجره)

# المعدات والآليات المستأجره لمدة زمنية أقل من 30 يوماً:

المعدات والآليات المستأجرة التي تم إيدعها في المناطق الحرة من السوق المحلي بهدف استخدامها في عمليات الإنتاج، مثال التقطيع و الصيانة لمدة زمنية أقل من 30 يوماً، يتم تطبيق الإجراءات الجمركية التالية:

- 1. تقديم طلب من شركة المنطقة الحرة لإدخال المعدات والآليات المستأجرة توضح المواصفات و العلامات والأرقام المسجلة عليها شريطة تقديم عقد التأجير ساري الصلاحية والمستندات المطلوبة لغاية الإيداع في المناطق الحرة.
  - 2. تفتيش ومعاينة المعدات والآليات المستأجرة من قبل موظفي العمليات الجمركية.
  - 3. إصدار تصريح بوابة مرسم لدخول المعدات والأليات المستأجرة يشمل العلامات والأرقام المسجلة ومدة الإيجار حسب عقد التأجير.







4. عند خروج المعدات والآليات المستأجرة تقدم الشركة نسخة من مستندات الدخول لموظفي العمليات الجمركية لغاية التفتيش و التأكد من تطابق العلامات والأرقام المسجلة.

## المعدات والآليات المستأجره لمدة زمنية أكثر من 30 يوماً:

المعدات والآليات المستأجرة التي تم إيدعها في المناطق الحرة من السوق المحلي بهدف استخدامها في عمليات الإنتاج، مثال التقطيع و الصيانة لمدة زمنية أكثر من 30 يوماً، يتم تطبيق الإجراءات الجمركية التالية:

- 1. تقديم طلب من شركة المنطقة الحرة لإدخال المعدات والآليات المستأجرة توضح المواصفات والعلامات والأرقام المسجلة عليها شريطة تقديم عقد التأجير سارى الصلاحية والمستندات المطلوبة لغاية الإيداع في المناطق الحرة.
  - 2. تفتيش ومعاينة المعدات والآليات المستأجرة من قبل موظفى العمليات الجمركية.
  - 3. إعداد تقرير تفتيش ومعاينة بوصف وعدد المعدات والآليات المستأجرة و العلامات والأرقام المسجلة عليها.
    - 4. إصدار بيان جمركي لإيداع المعدات والآليات المستأجرة بقيمة عقد الإيجار يشمل العلامات والأرقام المسجلة ومدة الإيجار حسب عقد التأجير في حقل العلامات والأرقام في البيان الجمركي.
- 5. عند خروج المعدات والآليات المستأجرة يتم إعداد بيان جمركي بتحصيل ضريبة جمركية على قيمة عقد الإيجار مع ضرورة تقديم نسخة من مستندات الدخول لموظفي العمليات الجمركية لغاية التفتيش والتأكد من تطابق العلامات والأرقام المسجلة.

#### المادة (6)

#### (البضاعة والمواد المعيبة (المرتجعة))

البضائع والمواد والمعدات المستلمة من المورديين من السوق المحلي والتي تم اكتشاف عدم صلاحيتها أو عدم تناسها أو تعرضها للكسر، أو التي رُفضت لأيّ سبب آخر، ويلزم إعادتها إلى المورد، يتم إرجاعها خلال شهر من إيدعها في المناطق الحرة دون دفع الضرببة الجمركية مع تقديم نسخة من المستندات الجمركية التي تم إصدارها عند دخولها إلى المنطقة الحرة ورسالة من الشركة توضح الحالة.

#### المادة (7)

#### (المواد الإستهلاكية)

البضائع والمواد والمعدات المستلمة من المورديين من السوق المحلي والتي يتم إيداعها في شركة المنطقة الحرة وليست ضمن خطوط انتاج الشركة (أدوات مكتبية، أدوات تنظيف، أدوات أمن وسلامة، ملابس، مشروبات وأطعمة، إلكترونيات) والتي تدخل ضمن إستخدام الشركات يتم إصدار تصريح بوابة مرسم، على أن لا تكون ذات صفة



ه\_ 971 7 2333733 ف +971 7 2333733 هـ





تجارية بل توافق حجم الكادر البشري ومتطلبات ونشاط ورخصة الشركة، بعد المعاينة والتدقيق من قبل موظفي العمليات في المركز الجمركي.

#### المادة (8)

## (تخزين البضائع ذات منشأ دول مجلس التعاول أو دول عربية)

يتم إعفاء الشركات التجارية في المناطق الحرة التي تقوم بتخزين البضاعة ذات منشأ دول مجلس التعاون أو الدول العربية عند خروجها من المناطق الحرة إلى السوق المحلي وفق المتطلبات التالية :-

# آلية تسجيل الشركة في نظام إعفاء البضائع المخزنة داخل المنطقة الحرة ذات منشأ دول مجلس التعاون والدول العربية:

- تقديم طلب تسجيل الشركة التجارية في المنطقة الحرة لإعفاء البضائع المخزنة داخل المنطقة الحرة ذات منشأ دول مجلس التعاون والدول العربية.
- 2. رفع تقرير من المركز الجمركي بعد زيارة الشركة للتأكد من مدى توافق نشاط الرخصة مع النشاط الميداني للشركة.
- 3. اعتماد المدير العام للشركة التجارية لإعفاء البضائع المخزنة داخل المنطقة الحرة ذات منشأ دول مجلس التعاون والدول العربية.

# آلية تطبيق إعفاء البضائع ذات منشأ دول مجلس التعاون أو دول عربية للشركات المعتمدة عند الخروج من المنطقة الحرة:

- إعداد بيان جمركي معفي عند خروج الشحنة بتقديم المستندات المطلوبة مع نسخة من مستندات الإيداع في المناطق الحرة.
  - 2. استيفاء رسوم خدمات 5 دراهم للطن الواحد.

# ضوابط إعفاء البضائع المخزنة ذات منشأ دول مجلس التعاون أو دول عربية للشركات المعتمدة عند الخروج من المنطقة الحرة:-

- يتم تسجيل الشركة في نظام إعفاء البضائع ذات منشأ دول مجلس التعاون أو دول عربية مع إستيفاء رسم 200 درهم.
- 2. إخراج البضاعة ذاتها دون أي عمليات إنتاج أو تغيير بنفس بند التعرفة الجمركية ما بين الايداع والاخراج من المنطقة الحرة.
  - 3. تشمل الشركات التي يكون نشاطها المواد السائبة ذات منشأ دول مجلس التعاون أو الدول العربية.







- 4. تشمل الشركات التي يكون نشاطها مجرد تخزين المواد ذات منشأ دول مجلس التعاون أو الدول العربية ومن ثم خروجها إلى السوق المحلي.
  - 5. ضرورة تقديم إثبات شهادة منشأ أو دلالة المنشأ للبضاعة.
- أن تكون البضاعة أو المواد ليست ضمن قوائم التعرفة الجمركية المرتبطة بقوانين وإجراءات جمركية أخرى(مثال المواد التي تشمل قانون الإغراق).
- 7. سيتم سحب الموافقة الإدارية في حين تم تسجيل مخالفة جمركية على الشركة أثناء عمليات التخليص الجمركي للشحنات.

#### المادة (9)

### (المخلفات والبضائع التالفة والسكراب)

المخلفات والبضائع التالفة والغير صالحة للإستخدام أو المنهية الصلاحية يتم التعامل معها وفق الحالات التاليه:

# البضائع والمخلفات التالفة التي تسلم الى مؤسسة إدارة المخلفات التابعة لدائرة الخدمات العامة مباشرةً يتم التعامل معها وفق الإجراءات التالية:

- تقديم طلب من شركة المنطقة الحرة الإستخراج البضائع والمخلفات التالفة والسكراب مع تصريح مؤسسة إدارة المخلفات.
  - 2. تفتيش ومعاينة الشحنة من قبل موظفي العمليات الجمركية
    - 3. إصدار تصريح بوابة مرسم للشحنة
- 4. ضرورة مرافقة الشحنة لتسليمها لمؤسسة إدارة المخلفات (للشحنات ذات القيمة الجمركية العالية أو المواد الخطرة)
  - تقديم إثبات من الشركة بتسليم الشحنة الى مؤسسة إدارة المخلفات (إيصال الدفع والإستلام) خلال يومين عمل.

البضائع والمخلفات التالفة والسكراب التي يتم بيعها الى شركات إعادة التدوير يتم تطبيق إجراءات التخليص الجمركي الإعتيادية .

#### المادة (10)

## (التحويل الداخلي بين شركات المناطق الحرة)

يطبق هذا الإجراء للشحنات المباعة بين شركات المناطق الحرة الواقعة في منطقة حرة واحدة شريطة الحصول على الموافقة الأولية من المركز الجمركي لاتمام التحويل الداخلي وذلك حسب الإجراءات التالية :



حلوست رأس الخيهت Government of Ras Al Khaimah



## المستندات المطلوبة:

- 1. فاتورة أصلية ومفصلة بالمواد مع رموز النظام المنسق الصحيحة مختومة من البائع والمشتري.
  - 2. نسخة من بيان إيداع البضاعة في المنطقة الحرة من الشركة البائعة.

## إجراءات التخليص الجمركي:

- 1. إصدار بيان استيراد معفى من قبل الشركة البائعة بتفاصيل الشحنة.
- 2. إصدار بيان تصدير وإعادة تصدير حسب منشأ البضاعة من قبل الشركة المشترية.
  - 3. اتمام إجراءات التفتيش لأغراض الفسح الجمركي من قبل موظفي العمليات.

للتفضل بالعلم واتخاذ ما يلزم اعتبارا من 2020/09/06، وتلغى السياسة الجمركية رقم (2) لعام 2016.

ALL Department Departm